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§ 5, 6, 27 

Justerat 20 februari 2018, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 
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§ 1-4, 7-26 

 

Justerat 23 februari 2018, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 

 

 

 

 

Åsa Lindhagen   Andréa Ström 

Ordförande    Vice ordförande 
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Närvarande 

Beslutande  

Ledamöter 

Åsa Lindhagen (MP), ordförande 

Andréa Ström (M), vice ordförande 

Rana Carlstedt (S) 

Claes Elmgren (S) 

Dan Guillou (MP) 

Alexandra Mattsson Åkerström (V) 

Anna Rantala Bonnier (Fi) 

Johan Brege (M) 

Christina Elffors Sjödin (M) 

Frida Johansson Metso (L) ej § 17 jäv 

 

Tjänstgörande ersättare 

Claes Muschkin (S) för Mia Sundelin (S) 

Eva Solberg (M) för Ole-Jörgen Persson (M) 

Roslana Cederhage (M) för Isabel Smedberg Palmqvist (L) 

Claes Nyberg (C) för Frida Johansson Metso (L) vid § 17 

 

Övriga närvarande 
Ersättare 

Emil Adén (S) 

Jackie Nylander (V) 

Claes Nyberg (C) från § 3 
 
Tjänstemän 

Gillis Hammar, förvaltningschef 

Eva-Lotta Elmér, enhetschef, § 27 

Jenny Swärd, avdelningschef, ej § 27 

Veronica Wolgast Karlberg, avdelningschef, ej § 27 

Mona Thorin, kommunikationschef, ej § 27 

Lisa Cadenius, avdelningschef, ej § 27 

Inge Odstam, enhetschef, ej § 27 

Samuel Svan, borgarrådssekreterare, ej § 27 

Cindy Falquet, borgarrådssekreterare, ej § 27 

Sigrún Andersdottír, nämndsekreterare 

Maria Adell, nämndsekreterare 
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§ 1 

Sammanträdets öppnande och godkännande av 

föredragningslista 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) öppnar sammanträdet. Nämnden 

godkänner föredragningslistan med ändringen att § 14 utgår.   
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§ 2  

Val av protokolljusterare och tid för justering av protokollet 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) och vice ordföranden Andréa 

Ström (M) får i uppdrag att justera dagens protokoll. Protokollet ska 

justeras fredag 23 februari.  
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§ 3 

Förvaltningsinformation 

 

Vice ordföranden Andréa Ström, ledamöterna Christina Elffors-

Sjödin och Dan Guillou och enhetschef Inge Odstam informerar om 

kunskapsresan till Libanon, som de i höstas genomförde på 

nämndens uppdrag. 
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§ 4 

Nämndens frågor till förvaltningen 

 

Fråga angående uppföljning av socialtjänstrapporten. Ställd av 

ledamot Alexandra Mattson Åkerström (V).  Besvarad av 

förvaltningen genom Veronica Wolgast och Gillis Hammar.   
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§ 5 

Transpersoner i Sverige – Förslag för stärkt ställning och 

bättre levnadsvillkor, (SOU 2017:92)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-26/2018 

 

Socialnämndens beslut 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen  

2. Beslutet justeras omedelbart 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat ärendet Transpersoner i Sverige – 

Förslag för stärkt ställning och bättre levnadsvillkor (SOU 

2017:92). 

 

Regeringen tillsatte en särskild utredare 1 december 2016 med 

uppdrag att göra en bred kartläggning av transpersoners villkor och 

situation i samhället och föreslå insatser som bidrar till förbättrade 

levnadsvillkor och ett tryggare livsutrymme för transpersoner. 

Utredningens slutsats är bland annat att arbetet för att förbättra 

transpersoners levnadsvillkor måste stärkas på ett strukturellt plan, 

med förtydliganden av ansvar och uppdrag till myndigheter.  

 

Förvaltningen ser positivt på de inriktningar och förslag som 

föreslås i syfte att stärka transpersoners ställning och förbättra deras  

levnadsvillkor. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 16 

januari 2018. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 6 

Utvidgat hinder mot erkännande av barnäktenskap (SOU 

2017:96)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-32/2018  

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

  

Särskilt uttalande 

Ordföranden Åsa Lindhagen m.fl. (MP),  och ledamöterna Rana 

Carlstedt m.fl. (S), Alexandra Mattsson Åkerström m.fl. (V), och 

Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnar följande särskilda uttalande. 

 

Barnäktenskap förekommer i stora delar av världen och är mycket 

skadligt för barns hälsa och utveckling. Att gifta sig som barn 

medför allvarliga konsekvenser för framförallt unga flickor som 

ofta utsätts för både psykiskt lidande och fysisk misshandel. Flickor 

som tvingas ingå äktenskap som barn avslutar ofta sin skolgång och 

förlorar därmed möjlighet till utbildning. Dessutom blir flickorna 

ofta gravida vid väldigt ung ålder och löper hög risk för 

komplikationer och skador, både hos barnet och hos sig själva.  

 

Vi stödjer förslaget som presenteras i utredningen om ett utvidgat 

hinder mot erkännande av barnäktenskap. Sverige ska inte göra 

skillnad på barns rättigheter beroende på barnets härkomst. Därför 

anser vi också att förbudet bör omfatta barn från de EU-länder som 

nu tillåter äktenskap från 16 års ålder. I förslaget avses undantag 

kunna göras för dessa med hänvisning till att det annars skulle 

begränsa den fria rörligheten. Vi anser att en så grundläggande 

princip som principen om barnets bästa alltid bör prioriteras och 

vara vägledande. Sverige bör därför underkänna även 

barnäktenskap från andra EU-länder om någon av parterna är under 

18 år när någon av dem kommer till Sverige, och låta 

Europadomstolen pröva om detta strider mot EU-rätten eller inte. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat ärendet Utvidgat hinder mot 

erkännande av barnäktenskap, SOU 2017:96. 
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Enligt regeringens direktiv ska utredningen, oavsett 

ställningstagande i sak, lämna förslag till författningsändringar som 

innebär att utländska barnäktenskap inte ska erkännas om någon av 

parterna var under 18 år när någon av dem kom till Sverige. 

Lagändringen föreslås träda i kraft den 1 januari 2019. 

 

Förvaltningen ser positivt på förslaget som innebär att barn i 

Sverige, oavsett medborgarskap och hemvist, får samma skydd mot 

barnäktenskap. Utländska barnäktenskap, där ingen av parterna har 

någon anknytning till Sverige, ska inte erkännas om någon av 

parterna var under 18 år när någon av dem kom till Sverige. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 24 

januari 2018.  

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

  



 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2018-02-20 
 Sida 12 (31) 

 

 

 

§ 7 

Underlätta stadens tillståndsprocesser, motion (2017:60) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-742/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

I motionen föreslår Jonas Naddebo, Christina Linderholm och 

Johan Fälldin (samtliga C) åtgärder för att förkorta och förenkla 

stadens tillståndsprocesser.  

 

Det finns en befintlig kontaktfunktion för företagare i Stockholm, 

Business Swedens företags- och evenemangslots, som även ger 

information och service om tillstånd från Stockholms stad. 

Förvaltningen anser sig inte kunna bedöma hur väl företagslotsen 

fungerar, och det är inte heller helt tydligt i motionen om kritiken 

handlar om att företagare inte har kännedom om tjänsten eller att 

den inte uppfattas som tillräcklig. 

 

Förvaltningen ställer sig tveksam till införandet av absoluta 

tidsgränser för tillståndshandläggningen. Att ha tydliga 

målsättningar för korta handläggningstider är en självklarhet men 

att införa absoluta gränser skulle medföra betydande risker för 

rättssäkerheten. För serveringstillstånden som socialförvaltningen 

ansvarar för är det utifrån rådande lagstiftning en omöjlighet att 

automatiskt bevilja tillstånd efter ett visst antal dagar. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 17 

januari 2018.  

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 8 

Skrivelse om att värna rätten till personlig assistans 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-715/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner detta tjänsteutlåtande som svar på 

remissen.  

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) lämnar följande särskilda 

uttalande. 

 

Vi tackar förvaltningen för svaret på remissen. Vi vidhåller att 

staden måste agera och stå upp för de stockholmare som drabbats av 

regeringens politik och Försäkringskassans ändrade praxis. De 

lagförslag som regeringen lagt mildrar den akuta situationen men 

utgör ingen varaktig förändring och avhjälper inte de problem som 

tillämpningen av LSS-reformen burit på under en längre tid. 

 

Snarast kännetecknas regeringens senaste kursändring av en vilja att 

vältra över ett större ansvar på kommunerna i strid med 

intentionerna bakom LSS-reformen. I synnerhet därför borde det 

vara av intresse för staden att dels skaffa sig en bild av 

konsekvenserna och dels agera gentemot regeringen. Att endast 

avvakta remitteringen av LSS-utredningen, som ska presenteras 

först 1 oktober 2018, räcker inte. De stockholmare som har förlorat 

sin personliga assistans är drabbade här och nu. 

 

Ärendet 

Socialnämnden har fått ”Skrivelse om att värna rätten till personlig 

assistans” av Lotta Edholm (L), Karin Ernlund(C) samt Erik 

Slottner (KD). Författarna för fram att Försäkringskassans 

ställningstagande, på en dom från Högsta förvaltningsdomstolen 

(HFD), gällande personlig assistans kommer få svåröverskådliga 

konsekvenser. De anser att systemfel utvecklats under åren och att 

domar gått emot Lagens om stöd och service till vissa 

funktionshindrade (LSS 1993:387) intentioner samt att regeringen 

varit passiva i LSS-frågan. Författarna yrkar att:  
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- Att stadsledningskontoret redogör för vilka konsekvenser 

förändrad rätts- och myndighetspraxis sedan 1 januari 2015 

har fått för stockholmares personliga assistans 

- Att kommunstyrelsen tillskriver regeringen föra att påtala 

sin oro inför den försämrade rätten till personlig assistans 

och de konsekvenser det får för berörda stockholmare och 

staden.  

 

I avvaktan på att förslagna lagändringarna träder i kraft samt att 

LSS-utredningens arbete slutförs fortsätter nämnden att följa 

utvecklingen inom området samt bistå stadsdelsnämnderna med 

vägledning. Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden hänvisar 

till detta tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 4 

januari 2018.   

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 9 

Ansökan om tidsbegränsat bidrag för arbete med peer support 

Dnr 1.5.1-750/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att bevilja tidsbegränsat bidrag till 

föreningen Nationell samverkan för psykisk hälsa 

Stockholms län (NSPH) med 3,5 miljoner kronor. 

2. Socialnämnden ger förvaltningsdirektören i uppdrag att  

teckna avtal med föreningen NSPH. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen har under de senaste två åren samarbetat med 

föreningen Nationell samverkan för psykisk hälsa (NSPH) kring 

projektet Peer support Stockholm. Peer support innebär att personer 

med egen erfarenhet av psykisk ohälsa eller funktionsnedsättning 

blir professionellt verksamma inom vård och omsorg för att stötta 

brukare i deras återhämtningsprocesser.  

I stadens budget för 2018 beslutade kommunfullmäktige att avsätta 

fyra miljoner kronor för arbete med peer support och gav 

socialnämnden i uppdrag att implementera och sprida peer support i 

staden. I budgeten framgår också att socialnämnden i samarbete med 

stadsdelarna ska verka för fler peer supportrar i socialtjänstens 

verksamheter. Socialförvaltningen anser att samarbetet med 

föreningen NSPH har fungerat  tillfredsställande och förordar därför 

ett fortsatt nära samarbete kring projektet. Förvaltningen föreslår att 

föreningen NSPH:s ansökan beviljas och att 3,5 miljoner kronor 

utbetalas till föreningen NSPH för fortsatt drift av projektet, under 

perioden 2018-03-01 till och med 2018-12-31.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 18 

januari 2018. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 10 

Revidering av socialnämndens delegationsförteckning  

Dnr 1.2.2-43/2018 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner ändringar av socialnämndens 

delegationsförteckning. 

 

Ärendet 

Socialnämndens delegationsförteckning reviderades senast den 28 

februari 2017. Det uppstår kontinuerligt behov av ändringar och 

kompletteringar i delegationsförteckningen. Denna gång består 

förslaget till ändring av att endast chef för förvaltningens enhet för 

intern service ska ha delegation att för nämndens räkning anskaffa 

bilar, medan samtliga enhetschefer fortsatt ska ha delegation att 

teckna avtal om förhyrning av inventarier.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 1 

februari 2018.   

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 11 

Redovisning lex Sarah 2017  

Dnr 1.9.2-11/2018 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att godkänna redovisningen. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) lämnar följande särskilda 

uttalande. 

 

Vi har tidigare påpekat att redovisningar av lex Sarah-anmälningar 

inte bara får stanna vid statistik över inom vilka områden som 

anmälningar inkommit, utan att de också svarar på vilka lärdomar 

som har dragits. Har anmälningarna blivit en startpunkt för att 

försöka förbättra rutiner och kvalitet, eller har de stannat vid en 

skrivbordsprodukt? Förvaltningen anför att verksamheter som blivit 

föremål för lex Sarah-ärenden ska uppge vilka åtgärder som 

vidtagits, dels för att avhjälpa missförhållandet och dels för att 

motverka att liknande missförhållanden uppstår igen. Vi ser gärna 

att sådana redovisningar i en eller annan form rutinmässigt 

återkopplas till nämnden. 

 

Förvaltningen menar för övrigt att det inte är relevant genomföra 

någon jämställdhetsanalys i detta ärende. Vi vill påpeka vikten av 

att jämställdhetsanalyser, för att uppnå sitt syfte, inte bara stannar 

vid ett konstaterande av att socialtjänsten syftar till insatser av god 

kvalitet för brukare oavsett kön. En jämställdhetsanalys behöver 

inte vara av beskrivande kvantitativ art – något som för övrigt torde 

vara svårt när det rör en ärendetyp med så pass få fall. Det kan 

också handla om att analysera huruvida socialtjänsten i de enskilda 

fallen har klarat av att ge likvärdiga insatser till brukaren oavsett 

kön. 

 

Detta torde vara särskilt relevant om det handlar om 

missförhållanden som ofta har sin grund i bristande jämställdhet 

(även om omständigheterna kan variera i det enskilda fallet). Om 

det exempelvis har förekommit fall av sexuella övergrepp som har 

bedömts utgöra ett missförhållande kan det finnas skäl att analysera 

om det finns brister i värdegrund, utbildning, rutiner eller ledarskap 

som har lett till att berörda verksamheter inte har gjort vad de har 
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kunnat för att motverka att sådana övergrepp förekommit och inte 

kunnat garantera trygghet och säkerhet för brukare oavsett kön. 

 

Ärendet 

Förvaltningen har under år 2017 mottagit 15 rapporter om 

misstänkta missförhållanden enligt lex Sarah. Nio rapporter har 

avskrivits innan utredning inletts då det rapporterade ej bedömts 

utgöra ett missförhållande inom ramen för lex Sarah. Två 

rapporterade händelser har efter utredning bedömts utgöra 

missförhållanden inom ramen för lex Sarah. Fyra rapporter har 

avskrivits efter färdigställd utredning då det rapporterade ej 

bedömts utgöra ett missförhållande inom ramen för lex Sarah. De 

missförhållanden som uppmärksammas och rapporteras till 

förvaltningen härstammar huvudsakligen från avvikelser kring 

rutiner, riktlinjer eller arbetssätt.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 19 

januari 2018.  

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 12 

Rapportering av ej verkställda beslut enligt lag (1993:387) om 

stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) samt 

Socialtjänstlagen (SoL), kvartal 3 år 2017  

Dnr 3.1.1-3/2018 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner stadsdelsnämndernas 

rapportering av ej verkställda gynnande beslut enligt 9 § och 

rapportering enligt 28 f § LSS samt 4 kap 1 § SoL, kvartal 3 

år 2017. 

 

2. Socialnämnden överlämnar stadsdelsnämndernas och 

socialnämndens rapportering av ej verkställda gynnande 

beslut till kommunfullmäktige. 

 

Särskilt uttalande  

Vice ordförande Andrea Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande. 

 

Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) 

och socialtjänstlagen (SoL) är kommunerna skyldiga att anmäla alla 

gynnande beslut som inte har verkställts inom tre månader. Det är 

väldigt oroväckande att antal ej verkställda beslut har ökat kraftigt 

under majoritetens mandatperiod när det gäller ej verkställda beslut 

enligt LSS. Från 2014 till 2018 har antalet ej verkställda beslut ökat 

med närmare 60 stycken.  

 

Det är även ett stort problem att boende för vuxna inom LSS utgör 

mer än hälften av de ej verkställda besluten. När Stockholm växer 

måste staden dels kunna erbjuda invånare den hjälp som de har rätt 

till, dels kunna tillhandahålla och utveckla seniorboenden, 

trygghetsboenden och LSS-boenden utifrån utbud och efterfrågan. 

Hur majoriteten framöver kommer att lösa bostadsfrågan är 

dessvärre oklart. Vi efterfrågar tydligare direktiv och handlingskraft 

från majoriteten i denna fråga.  

 

Ärendet 

Antalet ej verkställda beslut enligt LSS uppgick kvartal 3, 2017 till 

125 stycken, vilket är en ökning med 9 stycken jämfört med kvartal 

3, 2016. Närmare hälften av de ej verkställda besluten (63 stycken) 
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avser bostad för vuxna. Det är en minskning med 6 stycken jämfört 

med kvartal 2, 2017.  

 

Antalet ej verkställda beslut enligt SoL uppgick till 60 stycken. Det 

är en ökning med 6 stycken jämfört med kvartal 3, 2016 och en 

ökning med 17 stycken jämfört med kvartal 2, 2017. De vanligaste 

formerna av bistånd som ej verkställts är kontaktperson och 

permanent bostad.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 3 

januari 2018.  

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 13 

Objekt- och anhöriganställningar inom ledsagar- och 

avlösarservice  

Dnr 3.1.1-656/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag och 

synpunkter i utredningen i enlighet med detta 

tjänsteutlåtande.  

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare från Moderaterna 

och Liberalerna reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för 

sitt eget förslag som anges nedan. 

 

Ärendet 

I stadens budget år 2017 fick socialnämnden i uppdrag att utreda 

objekt- och anhöriganställningar inom ledsagar- och avlösarservice 

inom stöd och service till personer med funktionsnedsättning. 

Utredningen lyfter flera nackdelar med objekt- och 

anhöriganställningar, t ex försvårad insyn och uppföljning, vilket 

kan påverka kvaliteten av insatsen, samt den beroendeställning den 

enskilde kan få gentemot en anhörig som anställd. Den allra 

vanligaste orsaken till dessa personallösningar är dock att den 

enskilde valt att ha det så. Socialnämnden har också uppdrag, i 

budget år 2018, att den enskilde ska ges möjlighet till att tidigt 

kunna påverka vem som blir utsedd som exempelvis ledsagare och 

avlösare. Förvaltningen föreslås att i samarbeta med 

stadsdelsförvaltningarna ta fram en modell för att begränsa 

möjligheterna till att ha anhörig- och objektanställningar. Utredning 

kan användas som utgångspunkt i arbetet med att finna en modell 

som passar för förutsättningarna inom insatserna 

ledsagarservice/ledsagning samt avlösarservice/avlösning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 25 

januari 2018. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag.  
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Vice ordförande Andrea Ström, m.fl. (M) och ledamot Frida 

Johansson Metso (L) förslår att nämnden beslutar enligt följande 

 

1. Att lägga utredningen till handlingarna. 

2. Att förvaltningens förslag, redovisade under rubriken 

”Förvaltningens synpunkter och förslag”, inte föranleder någon 

vidare åtgärd från nämndens sida. 

3. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med en fördjupad 

utredning i enlighet med vad som nedan anförs. 

4. Att anföra följande. 

 

Tidigare under mandatperioden beslutade fullmäktige att anhörig- 

och objektsanställningar inom äldreomsorgens hemtjänst skulle 

upphöra. Den rödgrönrosa majoriteten har beslutat i budgeten att 

utreda framtiden för dylika anställningar också inom ledsagar- och 

avlösarservice. 

 

Från Alliansens sida är vår grundinställning att den enskilde 

brukaren ska ha största möjliga valfrihet över vem det är som 

hjälper en i hemmet, med sysslor i vardagen, eller ger annan hjälp 

som behövs för att kunna leva ett så bra och aktivt liv som möjligt. 

Brukarens kontroll över vem som hjälper en är ett perspektiv som 

inte minst bör vara framträdande i omsorgen om personer med 

funktionsnedsättning. Samtidigt ska brukarens valfrihet samexistera 

med en omsorg med god kvalitet och bra arbetsvillkor för 

personalen. 

 

Ett av problemen med anhöriganställningar inom äldreomsorgen var 

att det inom vissa familjer uppstod en förväntning på att yngre 

familjemedlemmar, ofta dottern i familjen, skulle vårda sina 

föräldrar eller andra äldre släktingar. De anställda hade heller inte 

möjlighet att få den arbetsledning och kompetensutveckling som 

hade behövts. 

 

Situationen för äldre och för personer med funktionsnedsättning är 

dock inte identisk. Som förvaltningens utredning visar är många av 

brukarna som har anhöriganställningar barn, och det är rimligt att 

förvänta sig att de anhöriga i de flesta fallen alltså är brukarnas 

föräldrar.  

 

Skulle anhöriganställningar avskaffas skulle det sannolikt innebära 

en stor omställning för brukarna och deras familjer. Vi ser att en 

mer omfattande utredning måste till innan vi kan fatta beslut om att 

begränsa anhöriganställningar. Utredningen som den idag föreligger 

redovisar för- och nackdelar men svarar inte tydligt på frågan om ett 
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totalförbud ligger i den enskilde brukarens och de anställdas 

intresse, och vilka konsekvenser det skulle få för brukarna och deras 

familjer. 

 

Förvaltningen bör utreda om det finns alternativ till ett förbud, som 

kan ta till vara de fördelar med anhöriganställningar som 

utredningen identifierar, men undviker så många av nackdelarna 

som möjligt. 

 

Det är också viktigt att nya riktlinjer är tydliga och rättssäkra. 

Förvaltningens formulering att ”begränsa möjligheterna till att ha 

anhörig- och objektanställningar” måste, om en sådan reform 

överhuvudtaget ska genomföras, tydliggöras och konkretiseras för 

att säkerställa en jämlik handläggning mellan stadsdelarna. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag.    
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§ 14- utgår   
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§ 15  

Psykisk ohälsa bland unga i Stockholm – Betydelsen av 

skolors sociodemografiska egenskaper och arbetsmiljö 

Dnr 3.1.1-746/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner rapporten Psykisk ohälsa 

bland unga i Stockholm – Betydelsen av 

sociodemografiska egenskaper och arbetsmiljö. 

 

2. Ärendet överlämnas till stadsdelsnämnderna för 

kännedom.  

 

Särskilt uttalande  

Vice ordförande Andrea Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande. 

 

I ärendet framkommer det oroväckande siffror. Psykisk ohälsa 

nationellt hos barn i åldern 10-17 år har ökat med över 100 procent 

på tio år. För unga vuxna, 18-24 år, är ökningen närmare 70 

procent. Sedan år 2010 har resultaten i stockholmsenkäten visat på 

en ökad trend av psykisk ohälsa, framförallt bland flickor. Det 

framkommer även att det finns skillnader i psykisk ohälsa mellan 

skolor i Stockholm, i synnerhet gäller det rapporterade utagerande 

besvär. Arbetet kring psykisk ohälsa i skolan måste fördjupas 

framöver, det är i skolan som unga spenderar större delen av sin tid 

om dagarna. Därför är det viktigt, om än avgörande, för ungas 

framtid att skolan är en miljö som känns trygg och säker i, en miljö 

där unga mår bra.  

 

2432 ungdomar mellan 15 och 24 år försökte ta sitt liv år 2013 och 

176 individer dog. Bakom varje siffra fanns en ung person med 

vänner och familj med hela livet framför sig. Vi ser mycket 

allvarligt på de siffor kring psykisk ohälsa och information som 

framkommit. Psykisk ohälsa är en allvarlig folkhälsosjukdom och 

det krävs flera insatser, både lång- och kortsiktiga men också 

preventiva insatser för att bryta den negativa trenden. Det är positivt 

att det redan pågår en rad olika projekt och insatser för gruppen. 

Dock krävs det mer information och insatser för att bryta 

utvecklingen. 
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Elevhälsan kan spela en viktig roll för att motverka psykisk ohälsa 

bland unga. För att elevhälsan ska kunna arbeta mer förebyggande 

och vara tillgänglig för alla elever bör därför mobila elevhälso-team 

utvecklas. Samarbete mellan skolorna och barn- och 

ungdomsspykisatrin (BUP) är också viktigt att inte minst då BUP 

besitter kompetens inom psykisk ohälsa bland unga. 

 

Stadsdelsnämnderna måste fortsatt utveckla arbetet för att stärka 

stödet för barn och unga med psykisk ohälsa. Samverkan mellan 

socialtjänst, skola och hälso- och sjukvården är en viktig del i detta 

arbete. 

 

Särskilt uttalande  

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) lämnar följande särskilda 

uttalande. 

 

Alla unga i Stockholms stad ska få en bra start i livet och möjlighet 

att förverkliga sina drömmar. Det är mycket oroande att den 

psykiska ohälsan hos unga har växt alarmerande. Socialstyrelsen 

rapporterar att den psykiska ohälsan hos unga (10-17 år) ökat med 

100 % åren 2006-2016.  Att stärka den psykiska hälsan är centralt 

för elevernas välmående och förmåga att tillgodogöra sig kunskap 

och deras möjlighet att få en bra start i livet. 

  

Det är avgörande att ungas psykiska ohälsa upptäcks och behandlas 

av elevhälsan och när så behövs av barnpsykiatrin. Varje skola ska 

ha en god tillgång till elevhälsans alla professioner och ett smidigt 

och välfungerande samarbete både med landstingets resurser och 

med stadens socialtjänst för ytterligare insatser. 

 

Stadens insatser måste också förebygga att unga drabbas av psykisk 

ohälsa. Rapporten pekar på att en god skolmiljö är en förebyggande 

faktor. Den visar att det finns skillnader i psykisk ohälsa mellan 

våra skolor, som delvis grundar sig i den varierande kvaliteten på 

arbetsmiljön. En god arbetsmiljö utmärker sig genom studiero, 

elevinflytande och närvarande vuxna. En fallerande skolmiljö 

påverkar också det psykiska välbefinnandet hos pojkar och flickor 

olika mycket och på olika sätt, liksom olika beroende på det 

socioekonomiska sammanhanget skolan befinner sig i. 

 

Likvärdigheten är en av de största utmaningarna för Stockholms 

stads skolor, liksom jämställdheten mellan pojkar och flickor. Vi 

kan inte lösa detta utan att ge alla elever tillgång till en bra 

arbetsmiljö i skolan. Liberalerna anser att det är avgörande att 

studieron prioriteras i stadens skolor. Bland annat ska ett centralt 

förväntningsdokument tas fram där det tydligt framgår vad som 

förväntas av elever och föräldrar och vad de kan förvänta sig av 

skolan. Tydliga ordningsregler ska finnas och efterföljas på varje 
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skola så att lärarna kan fokusera på undervisningen och få tid för 

varje elev. De skolor som har störst problem med studieron måste 

också få sociala team, bestående av kuratorer och andra 

professionella yrkesgrupper som kan fokusera helt på de elever som 

behöver ett större vuxenstöd. Lärarna ska inte behöva välja mellan 

undervisningen för övriga elever och de elever som behöver ett 

större stöd.   

 

Den allvarligaste konsekvensen av psykisk ohälsa är självmord. 

Studier på unga män visar att risken för självmord är betydligt 

högre för dem som hade låga betyg i grundskolan jämfört med dem 

som hade höga. Forskning visar att tidigt stöd för att förebygga 

skolmisslyckanden är en effektiv åtgärd för att förebygga 

självmord. Liberalerna anser att det är viktigt att elevernas 

kunskapsutveckling tidigt diagnostiseras så att stöd kan sättas in till 

de elever som behöver det. 

  

Alla elever har rätt till samma goda arbetsmiljö så att de kan 

tillgodogöra sig skolans undervisning och må bra i skolan. 

Samtidigt måste vi fortsätta undersöka orsakerna till den psykiska 

ohälsan hos unga och hur de kan förebyggas. För Liberalerna är det 

avgörande att varje individ får möjligheten att börja sitt liv på ett 

bra sätt. Då måste vi ta den psykiska ohälsan och dess orsaker på 

största allvar. 

 

Ärendet 

Sedan år 2010 har resultaten i stockholmsenkäten visat på en något 

ökad trend av psykisk ohälsa, framförallt bland flickor. I samverkan 

mellan socialförvaltningen och utbildningsförvaltningen i 

Stockholms stad beställdes därför en fördjupad analys av området 

psykisk hälsa från Centre for Health Equity Studies, CHESS, vid 

Stockholms Universitet.  

 

Syfte och mål med rapporten är att nå ökad förståelse kring 

orsakerna till psykisk ohälsa bland elever vid olika typer av skolor 

och utifrån kunskapen utveckla förebyggande åtgärder och 

samverkan mellan skola, elevhälsa och socialtjänst som kan främja 

den psykiska hälsan bland eleverna. Rapporten visar att Stockholms 

skolor skulle kunna främja elevernas psykiska välbefinnande bland 

annat genom att förbättra studieron, stärka elevinflytandet samt öka 

tillgången till stöd från vuxna i skolan.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 27 

december 2017. 

 

Beslutsgång 
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Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 16 

Stödmaterial för barnrättsperspektiv inom socialtjänsten 

Dnr 3.1.1-766/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner stödmaterialet för 

barnrättsperspektiv inom socialtjänsten och planen för 

implementering. 

 

2. Socialnämnden överlämnar stödmaterialet till stadsdels-

nämnderna.  

 

Ärendet 

Föreliggande stödmaterial har tagits utifrån uppdrag i budget 2017 

om att etablera rutiner för arbetet med barnkonsekvensanalyser och 

barnchecklistor och för barns delaktighet och inflytande. 

Stödmaterialet riktar sig till samtliga verksamhetsområden inom 

socialtjänsten, med undantag av äldreomsorgen. Det utgör grunden 

för det arbete med barnrättsperspektiv som alla berörda inom 

stadens socialtjänst ska genomföra. Stödmaterialet utgår från  

Program för barnets rättigheter och inflytande i Stockholms stad 

2018-2022. Stödmaterialet består av tre kapitel: barnets rätt till 

delaktighet, att beakta barnets bästa och samverkan. Det ingår även 

en bilaga med goda exempel från Stockholms stad. Inom ramen för 

implementeringsarbetet kommer stadsdelsförvaltningarna att 

erbjudas stöd såsom nätverk, utbildningar samt gemensam 

uppföljning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 29 

december 2017. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 17 

Uppdrag psykisk hälsa – överenskommelse 2018 

Dnr 3.1.2-698/2017  

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden har godkänt redovisningen av förvaltningens 

genomförda aktiviteter 2017 inom området Uppdrag Psykisk 

hälsa.  

2. Förvaltningschef ges delegation att hantera de medel inom 

Uppdrag Psykisk hälsa som Stockholms stad erhåller inom 

ramen för överenskommelsen 2018, för att genomföra 

aktiviteter inom den länsövergripande handlingsplanen för 

psykisk hälsa och utifrån lokala behov. 

 

Ärendet 

En ny överenskommelse för 2018 har slutits mellan regeringen och 

Sveriges Kommuner och Landsting, SKL som innebär ökade medel 

till kommuner och landsting för att främja psykisk hälsa.  

 

Inom Uppdrag Psykisk hälsa Stockholms län har under år 2017 

befintliga analys- och handlingsplaner för målgrupperna barn och 

unga, unga vuxna samt vuxna och äldre reviderats. Utöver de 

länsövergripande handlingsplanerna har staden inventerat och 

genomfört aktiviteter som är anpassade efter lokala förutsättningar. 

Socialförvaltningen har gjort utlysningar under 2017 av medel till 

fack- och stadsdelsförvaltningar samt till intresseorganisationer. Ett 

antal riktade satsningar har också gjorts. Förvaltningen anser att 

behovsinventeringar behöver göras löpande i staden och planerade 

aktiviteter kan komma att ändras över tid utifrån att nya behov 

uppstår. Enligt beslut i socialnämnden 2016-08-23 (Dnr 1. 5. 4-

365/2016) har förvaltningschefen delegation på att hantera de medel 

inom Uppdrag psykisk hälsa som staden mottagit för 2017. Härmed 

föreslås att delegation ges även för 2018. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 21 

november 2017.  

 

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) deltog inte i handläggningen 

av ärendet på grund av jäv.  

 

Beslutsgång 
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Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 18 

Ungdomar med kriminellt beteende och missbruksproblem – 

tillämpning av LVU 

Socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning 

Dnr 3.4.1-352/2017  

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner socialtjänstinspektörernas rapport 

2. Socialnämnden överlämnar rapporten till berörda 

stadsdelsnämnder och stadsledningskontoret 

 

Särskilt uttalande  

Vice ordförande Andrea Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande.  

 

I ärendet framgår det att ungdomar vid stadsdelsförvaltningarna i 

innerstaden placerats på institution i ett tidigare skede än ungdomar 

vid stadsdelsförvaltningarna i ytterstaden. Vid framför allt Rinkeby- 

Kista erbjöds ungdomarna vård i öppna former under längre tid.  

Det är allvarligt för både ungdomarna och för omgivningen att grovt 

kriminella unga lämnas vind för våg i vissa stadsdelar men inte i 

andra. 

 

Vidare kan det konstateras att Stadsdelsförvaltningarna i ytterstaden 

hanterar avsevärt större volymer av allvarliga beteendeproblem hos 

ungdomar än vad stadsdelsförvaltningarna i innerstaden gör. Med 

tanke på de allvarliga beteendeproblemen i ytterstaden är ett 

tänkbart scenario, som även rapporten lyfter, att beteendet har 

normaliserats och tröskeln har därmed blivit högre för att 

omhänderta unga. Detta är givetvis ytterst oroväckande utifrån ett 

rätts- och likhetsperspektiv. Vård enligt LVU i form av placering i ett 

familjehem eller på ett särskilt boende bör tillämpas i fler fall då 

ungdomar är i riskzonen för att hamna i kriminalitet oavsett om du bor 

i Rinkeby eller på Kungsholmen. Möjligheter att använda platser på 

låsta så kallade SiS-boenden måste också öka och placering måste ske 

avsevärt snabbare än vad som ofta görs idag. 

 

Vi har en segregerad stad där arbetslösheten och andelen som 

uppbär ekonomiskt stöd är högre i delar av i ytterstaden. Att 

dessutom barn bedöms olika beroende på om de bor i innerstaden 

eller ytterstaden kan aldrig accepteras. 
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Majoritetens höga svansföring om att skapa en jämlik stad håller 

inte längre. Det måste till resurser och arbetssätt som säkerställer att 

alla unga får en likvärdig och rättssäker behandling.  

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Frida Johansson Metso (L) lämnar följande särskilda 

uttalande.  

 

Varje ung person i Stockholm har rätt att få en uppväxt med 

trygghet, omsorg, en bra skolgång och möjlighet att själv kunna 

forma sitt liv. Slutsatserna i granskningen är därför allvarliga. 

Granskningen pekar på att kriminellt beteende i ytterstadsdelarna 

blivit normaliserat och att socialtjänsten inte ingriper lika kraftfullt 

eller tidigt som i innerstaden. Det är oacceptabelt. Ungdomar har 

samma rätt till en bra uppväxt oavsett var de bor, och socialtjänsten 

ska bemöta alla medborgare lika. 

 

Detta är framför allt förödande för de ungdomar som riskerar att 

dras in i en brottskarriär som i allvarligaste fall kan resultera i deras 

egen eller andras död, men som i vilket fall som helst innebär en 

mycket sämre start på livet. Men det påverkar också de 

lokalsamhällen som drabbas av den brottslighet som kriminella 

nätverk lyckas rekrytera till. 

 

Granskningen ger också vid handen att socialtjänsten i 

ytterstadsdelarna i vissa fall ”gett upp” om den unge och begränsar 

sina insatser till en form av skademinimering. Detta anser vi inte 

vara acceptabelt. Samhället ska inte ge upp om en enda ung 

människa. 

 

Granskningens resultat är så pass allvarliga att även de 

stadsdelsnämnder som inte varit föremål för granskningen måste ta 

till sig dem och undersöka hur förhållandena ser ut i deras egen 

verksamhet. Det gäller i synnerhet de övriga stadsdelsnämnderna i 

ytterstaden. 

 

Rapporten beskriver att LVU-placeringar i hemmet är en åtgärd 

som tillämpats även när ungdomar varit indragna i gängbrottslighet. 

Liberalerna har sedan tidigare krävt att när en ung person blir 

föremål för LVU på grund av sitt eget beteende, ska LVU-placering 

i det egna hemmet tillämpas ytterst restriktivt. Den unge måste 

flyttas från en miljö som inte är bra. 
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Samtidigt är placeringar på SiS-institutioner problematiska i det att 

institutionerna heller inte utgör en optimal miljö för den unge, 

samtidigt som det finns en brist på bättre alternativ. Staden måste 

tillsammans med staten och andra kommuner utreda om det finns 

alternativa former av låsta boenden – i Statens institutionsstyrelses 

eller någon annans regi – som kan fungera bättre. 

 

Den här utvecklingen går att vända, men det krävs att hela samhället 

tar sitt ansvar. Det måste finnas socialsekreterare som är erfarna och 

stannar kvar vid sina jobb. Samverkan mellan skolan och 

socialtjänsten måste fungera och föräldrarna involveras i sina barns 

skolgång. De skolor som behöver det mest måste ha de bästa 

lärarna, och lärare och rektorer måste ha ett mandat att upprätthålla 

studiero och kunskap och förebygga skolmisslyckanden. Det behövs 

en poliskår som har tillräckligt många poliser för att bekämpa brott 

och minimera vinsterna från en kriminell karriär. Och det krävs 

också att offentliga myndigheter handlar utifrån ett etos att 

samhället ska ha samma hopp om de unga – och medborgarna 

samma förväntningar på samhället – i alla delar av staden. 

 

Ärendet 

Kvalitetsgranskningen avser handläggningen av ungdomsärenden 

som gäller allvarligt missbruk, kriminalitet eller annat socialt 

nedbrytande beteende vid stadsdelsförvaltningarna Kungsholmen, 

Rinkeby-Kista, Spånga-Tensta och Östermalm. I granskningen 

framkommer att ungdomarna vid stadsdelsförvaltningarna i 

ytterstaden blir föremål för vård enligt Lagen om Vård av Unga 

(LVU) i ett senare skede av ungdomens destruktiva utveckling än 

vid stadsdelsförvaltningarna i innerstaden. Utifrån 

likställighetsperspektivet och med hänsyn till ungdomarnas 

skyddsbehov är detta oroväckande. Styrkor som framkom i 

granskningen var att ungdomarna vid alla granskade 

stadsdelsförvaltningar gjordes delaktiga i hög grad samt att det 

överlag rådde god ordning i dokumentationen beträffande 

utredningstider och relevanta dokument.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 12 

december 2017.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 19 

Årsrapport 2017 Socialtjänstinspektörer  

Dnr 3.4.1-725/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner socialtjänstinspektörernas 

årsrapport 

 

2. Socialnämnden överlämnar rapporten till kommunstyrelsen 

 

3. Socialnämnden överlämnar rapporten till samtliga 

stadsdelsnämnder 

 

Särskilt uttalande  

Vice ordförande Andrea Ström m.fl. (M) och ledamoten Frida 

Johansson Metso (L) lämnar följande särskilda uttalande.  

 

Under 2017 har socialtjänstinspektörerna genomfört granskningar 

inom verksamhetsområdena ekonomiskt bistånd, barn- och 

ungdomsvård, relationsvåld och även följt upp tidigare 

granskningar. I undersökning om barn som upplevt våld framkom 

bland annat att av de granskade barnärendena var det sexton procent 

som stannade vid förhandsbedömning, vilket är bekymmersamt då 

en utredning alltid ska inledas vid misstanke om upplevt våld.  

Vidare saknades i flera ärenden en tydlig riskbedömning av barnets 

skyddsbehov under fortsatt kontakt med den våldsutövande 

föräldern. Nästan hälften av barnärendena hade socialsekreterare 

inte träffat barnet. I endast ca 30 % hade handläggaren pratat med 

barnet om barnets uppfattning om våldet och dess konsekvenser.  

 

Barns delaktighet i utredningsarbetet är ett viktigt utvecklingsområde 

som måste prioriteras. Stadens socialtjänst behöver ett tydligt fokus på 

att öka brukarmedverkan, delaktighet och dialog med barn och unga. 

Det är dock tydligt att barnperspektivet lyser med sin frånvaro. 

Majoriteten behöver kraftsamla för att se till att barnens bästa alltid 

kommer i främsta rummet och att barnperspektivet alltid beaktas.  

Det räcker inte med handlingsplaner och fina ord från majoriteten 

det måste till verklig handling för att se resultat.  

 

Ärendet 

Under 2017 har socialtjänstinspektörerna genomfört granskningar 

inom verksamhetsområdena ekonomiskt bistånd, barn- och 
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ungdomsvård, relationsvåld och även följt upp tidigare 

granskningar.   

 

Granskningen inom ekonomiskt bistånd har genomförts på temat 

barn med osäkra boendeförhållanden. Bland annat framkom det att 

många familjer hade bott i osäkert boende under lång tid och erhöll 

korta beslutstider. Granskningen av ungdomar med kriminellt 

beteende och missbruksproblem – tillämpning av LVU vid fyra 

stadsdelsförvaltningar visade bland annat att insatserna måste ges 

tidigt och att socialtjänsten måste identifiera varningssignaler samt 

erbjuda omfattande stöd innan beteendena blivit befästa. Vidare har 

granskningar gällande barn som upplevt våld genomförts vid två 

stadsdelsförvaltningar.  

 

Uppföljningarna av tidigare granskningar visar att granskningarna 

har bidragit till ett utvecklingsarbete i staden. Föreliggande rapport 

sammanfattar dessa granskningar och uppföljningar.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 19 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 20 

Årsrapport 2017 Funktionshinderinspektörer  

Dnr 3.4.2-687 2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner funktionshinderinspektörernas 

årsrapport 

2. Socialnämnden överlämnar rapporten till kommunstyrelsen 

3. Socialnämnden överlämnar rapporten till samtliga 

stadsdelsnämnder 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordförande Andrea Ström m.fl. (M) och ledamoten Frida 

Johansson Metso (L) lämnar följande särskilda uttalande.  

 

Under 2017 har funktionshinderinspektörerna granskat barns 

delaktighet och rätt att komma till tals i handläggningen av insatser 

enligt LSS. Granskningen lades fram för socialnämnden i ett särskilt 

ärende december 2017. 

 

Vi vidhåller den kritik som vi riktade i samband med att det ärendet 

behandlades i nämnden. Det är en allvarlig brist att handläggare 

träffar barn som är föremål för insatser alldeles för sällan. Det är 

oroväckande att det verkar som att stadsdelarna själva inte har en 

korrekt lägesbild utan att man tror att man träffar barnet oftare än 

man faktiskt gör, alternativt att man kanske inte har klart för sig hur 

ofta man bör träffa barnet. Granskningen konstaterar också att 

förekomsten av genomförandeplaner är för låg och att 

uppföljningen skiljer sig åt mellan olika stadsdelar och inte alltid 

sker i den omfattning som lagen kräver, vilket givetvis inte är bra. 

 

Trots att de uttalade ambitionerna från majoritetens håll är stora när 

det kommer till barns rättigheter så finns det fortfarande ett 

betydande arbete att göra när det gäller implementeringen i 

verksamheten. 

 

Ärendet 

Under 2017 har funktionshinderinspektörerna granskat på temat 

barns delaktighet och rätt att komma till tals i handläggningen av 

LSS-insatser. Totalt har insatser för 619 barn i åldern 0 till 17 år 
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granskats, 32 procent flickor och 68 procent pojkar. Fördelningen 

mellan könen överensstämmer med statistik på nationell nivå.  

 

Granskningarna visar att handläggare träffar barn som är aktuella 

för insatser i för låg utsträckning. En större medvetenhet kring att 

låta barn komma till tals i frågor som rör dem själva behövs. 

Journalföringen sker till stor del löpande vilket gör att barnets 

ärende går att följa över tid. Ett genomgående utvecklingsområde är 

att antalet genomförandeplaner behöver öka. Årets granskningar 

och uppföljningar visar att stadsdelsförvaltningarna har 

kunskapsutbyten med varandra genom nätverksträffar och 

studiebesök. Det finns ett engagemang och en vilja att utveckla 

arbetet för att på så sätt öka barns delaktighet. Samtliga 

uppföljningar visar att granskningarna fyllt en funktion i enheternas 

utvecklingsarbete och varit hjälpsamma i att ta fram vilka områden 

som ska prioriteras i det arbetet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 10 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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§ 21 

Anmälan av kontorsyttrande Svar på remiss angående utkast 

till lagrådsremiss om ”Ny möjlighet till uppehållstillstånd” 

Dnr:KS2018/167  

Dnr 1.7.1-40/2018  

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Förvaltningen har från kommunstyrelsen fått begäran om yttrande 

angående regeringens utkast till lagrådsremiss om ”ny möjlighet till 

uppehållstillstånd”.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 5 

februari 2018.  
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§ 22 

Anmälan av ordförandebeslut om överklagan av beslut från 

Migrationsverket  

Dnr 3.1.5-344/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämndens ordförande Åsa Lindhagen (MP) har den 8 februari 

2018 fattat beslut om att överklaga Migrationsverkets beslut 2017-

12-21 i ”Ärende om ersättning för vård och boende för asylsökande 

ensamkommande barn” (Dnr 733-2016-93786) till 

Förvaltningsrätten i Stockholm, samt att ge Stockholms stads 

juridiska avdelning i uppdrag att som ombud företräda 

socialnämnden i målet.   
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§ 23 

Tillsyn av hem för vård eller boende (HVB) för barn och unga 

vid Palatset i Stockholm 

Dnr 1.6.1-583/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) gjorde den 31 oktober 

2017 en anmäld inspektion på Palatset. Tillsynen var huvudsakligen 

inriktad på att granska om barnen får en trygg och säker vård. 

 

IVO bedömer att verksamheten uppfyller kraven på trygghet och 

säkerhet i boendet. IVO avslutar ärendet.  
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§ 24 

Tillsyn av hem för vård eller boende (HVB) för barn och unga 

vid Giovannis akut- och korttidsboende 

Dnr 1.6.1-685/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) gjorde den 17 oktober 

2017 en oanmäld inspektion på Giovannis akut- och korttidsboende. 

Tillsynen var huvudsakligen inriktad på att granska om barnen får 

en trygg och säker vård. 

 

IVO bedömer att verksamheten uppfyller kraven på trygghet och 

säkerhet i boendet. IVO avslutar ärendet.  
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§ 25 

Socialnämnden lägger följande ärenden till handlingarna. 

 

Protokoll från socialnämndens sammanträde 30 januari 2018, 

justerat 2 februari 2018.  

 

Protokoll från socialnämndens individutskotts sammanträde 2 

februari 2018, justerat 16 februari 2018. 

 

Protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och överförmyndar-

nämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor sammanträde 

15 februari 2018, justerat 19 februari 2018. 

 

Inkomna handlingar till socialnämnden 30 november 2017 – 17 

januari 2018. 

 

Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 14 februari 2018, 

justerat 19 februari 2018.  
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§ 26 

Övriga frågor 

 

Inga övriga frågor tas upp.   
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§ 27 

Upphandling av entreprenaddrift av Stockholms stads 

ledsagarservice, - Upphandlingsdokument 

Dnr 2.11.2-612/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner upphandlingsdokument för 

upphandling av Stockholms stads ledsagarservice. 

2. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att fatta 

tilldelningsbeslut och teckna ramavtal med godkänd 

leverantör.  

3. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att för 

nämndens räkning besluta om: 

- förlängning samt uppsägning av ramavtal, 

- partsbyte samt underteckna ramavtal om partsbyte, 

- mindre justeringar av ramavtal. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Socialnämnden kommer att vara i behov av ledsagar- och 

avlösarservice eftersom nuvarande ramavtal går ut den 31 maj 2018. 

Upphandlingen görs på uppdrag av socialnämnden enligt lag om 

offentlig upphandling (LOU). Socialförvaltningen föreslår att 

bifogat upphandlingsdokument godkänns. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 24 

januari 2018. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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Sammanträdet avslutas kl. 17.45 

 

Vid protokollet 

 

 

Maria Adell 


